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 CZK/EUR • 27,045 / –0,015 Kč       CZK/USD • 25,367 / –0,085 Kč       PX • 985,20 / +0,41 %       EURo StoXX 50 • 3476,32 / –0,70 %       Zlato • 1247,25 $ / +0,19 %

Poslanci mají dnes rozhodnout o prezidentem vetované novele, jež počítá 
s rozšiřováním chráněných zón národních parků. Proti se stavějí šumavští 
starostové, kteří se obávají ekonomických dopadů. Podle nové studie 
Přírodovědecké fakulty UK přitom obcím v Národním parku Šumava 
ochrana přírody neškodí. Patří k nejbohatším v Česku a díky turismu jsou 
pod republikovým průměrem v nezaměstnanosti. události / str. 2

OKD vlastní miliardovou 
pohledávku za Bakalou
Insolvenční správce OKD 
Lee Louda nechal do majet-
ku firmy zapsat pohledávku 
24,5 miliardy korun, kterou 
se OKD pokusí vymoci 
na bývalých vlastnících 
Zdeňku Bakalovi a mateřské 
společnosti NWR. str. 6

Státní správa rezerv 
rozprodává mosty
Správa státních hmotných 
rezerv rozjela dlouho plá-
novaný rozprodej starých 
mostních konstrukcí. Prv-
ním kupcem je město Český 
Krumlov. Prodejem starých 
konstrukcí si chce stát vydě-
lat desítky milionů na nákup 
nových mostů. str. 6

Lékaři napadli patent  
na lék proti žloutence
Organizace Lékaři bez 
hranic podala u Evropského 
patentového úřadu námitku 
vůči patentu na látku sofos-
buvir. Monopol na lék zatím 
drží koncern Gilead. Cena 
za léčebnou kúru žloutenky 
typu C v Evropě přesahuje 
50 tisíc dolarů. Lékaři chtějí, 
aby se v EU směla vyrábět 
generika. str. 8
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Z byznysu 
do politiky
o babiše nestojím a dospiva 
mi dal košem, říká 
podnikatel a předseda oda 
Pavel sehnal. 

roZhovor

str. 12–13

výbuch v rusku
Pondělní exploze 
v petrohradském metru  
si vyžádala nejméně 
deset mrtvých a desítky 
zraněných.

ZahraNičí

str. 10
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MaRtin Čaban:

Mě teda hodně zklamalo, 
že se Jan šubert ke svému 
odchodu z bis celkem jasně 
vyjádřil. takhle na poslední 
chvíli poničit pěknou tradici.

twitter.com/e15news
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Gerontosenát
Pirátská strana neuspěla u Ústavního soudu 
se stížností proti diskriminaci mladých při 
volbách do Senátu. Je skutečně podivné, že 
v hyperkorektním systému je masa plnoletých 
občanů z kandidátek automaticky vyloučena 
jen na základě věku. Senátorem se podle ústavy 
může stát jen osoba, které už bylo čtyřicet. 
Ještě podivnější je, že se kolem rozhodnutí 
soudu nestrhl žádný povyk ze strany ochránců 
lidských práv. Asi by se snažili jinak, kdyby se 
stát pokoušel omezit vstup do Senátu naopak 
horní věkovou hranicí s poukazem na hrozící 
stařecké zdětinštění kandidátů. Nebo, nedej 
bože, ještě jinými kritérii. 
 
Pirátská strana do problému rýpla a odhali-
la pokrytectví systému, který na jedné straně 
přiznává mládežníkům dost zodpovědnosti 
k tomu, aby posílali jako soudci lidi za mříže, 
vozili tisíce pasažérů jako strojvedoucí nebo 
řídili ministerstva, na druhé straně konzervuje 
něco na způsob rady starších. 
 
I Piráti se ale ve svatém boji dopustili neko-
rektnosti, když jako jeden z argumentů uváděli, 
že Senát nemůže z principu držet krok s dobou 
a moderními technologiemi. Ano, je to možná 
nepatřičná rada starších, to ale ještě nezname-
ná, že je to parta dědků a babek ovládajících 
jen psací stroj. Koneckonců i autor, dávno 
způsobilý býti volen do Senátu, napsal tento 
Zápisník, pirátský světe, div se, na počítači.

n Obce na Šumavě bojují 
proti rozšiřování přísně 
chráněných zón národ-
ních parků, studie ale 
ukazují, že ekonomicky 
na tom zdejší obyvatelé 
nejsou vůbec špatně.

Adéla Čabanová

Studie Petry Horké z Příro-
dovědecké fakulty Univerzity 
Karlovy ukazuje, že tři z deseti 
nejbohatších obcí v Česku patří 
do Národního parku Šumava 
a dvě další do jiných národních 
parků. Vychází z dat za rok 2013 
o průměrném příjmu obce na jed-
noho obyvatele. 

Průměrný příjem je v ob-
cích Národního parku Šumava 
i po odečtení Modravy, kde má 
dům miliardář Zdeněk Bakala, 
dvakrát vyšší, než je průměr Pl-
zeňského a Jihočeského kraje. „Je 
vidět, že turismus má pozitivní 
vliv na obce i na nižší nezaměst-
nanost, ten trend je dlouhodobý,“ 
uvádí Horká.

Nezaměstnanost je v obcích 
uvnitř Národního parku Šumava 
od roku 2002 nižší než průměr 
v Česku. Zatímco uvnitř národ-
ního parku byla v letech 2007 až 
2016 v průměru nezaměstnanost 

6,7 procenta, v šumavském regio- 
nu Vyšebrodsko činila 9,98 pro-
centa. Od doby, kdy národní park 
Šumava vznikl, se také zvýšil 
počet obyvatel v obcích uvnitř 
parku.

O dopadech ochrany přírody se 
diskutuje v souvislosti s nove-
lou zákona o ochraně přírody 
a krajiny, která mění pravidla pro 
národní parky. Podle příznivců 
novely je studie důkazem, že 
obcím větší ochrana přírody 
pomůže. Podle předsedy Svazu 
obcí Národního parku Šumava 
Antonína Schuberta nová pravi-
dla turisty nepřilákají, ale odradí, 
neumožní prý ani strojovou 
úpravu běžkařských tratí. „Sku-
tečné dopady zákona na životy 
obyvatel i rekreaci návštěvníků 
jsou úplně jiné, než co předklada-
telé slibují,“ míní Schubert.

Hlasování o novele, kterou veto-
val prezident, mají poslanci v plá-
nu dnes. Může ovšem padnout 
návrh na odsunutí hlasování. 
„Budu se snažit, aby poslanci měli 
čas seznámit se s dalšími mate- 
riály,“ říká jeden z nejvýraznějších 
odpůrců novely mezi poslanci, 
bývalý hejtman Jihočeského kraje 
Jan Zahradník (ODS). 

Tím má na mysli brožurku 
Hnutí život, které o novele píše 
jako o likvidaci Šumavy. Zahrad-
ník rozporuje zejména záměr 

do budoucna rozšířit bezzása-
hovou zónu z nynějších 23 pro-
cent na nadpoloviční většinu. 
Do šumavských lesů je podle něj 
naopak potřeba citlivě zasahovat, 
bránit kůrovcovým kalamitám 
a vysazovat původní druhy 
stromů. 

Nicméně ministr životního 
prostředí Richard Brabec (ANO) 
věří, že potřebných 101 hlasů pro 
přehlasování prezidentského veta 
získá. Při dřívějším projednávání 
ve sněmovně hlasovalo pro Brab-
covu novelu 117 poslanců.

obce v národním parku 
jsou bohatší než jinde

Protagonisté dne

Pavel Švagr

přeDseDa ssHR

John F. milligaN

řeDitel gileaDu

aleksandar vučiĆ

pRemiéR sRbska

správa si chce na omlazení zásob 
provizorních mostů vydělat pro-
dejem těch starých. Jako prvního 
zájemce našla Český Krumlov.

str. 6

Jeho firma čelí nátlaku ze strany 
Lékařů bez hranic kvůli své cenové 
politice s lékem na žloutenku 
typu c.

str. 8

stávající srbský premiér uspěl 
hned v prvním kole prezidentských 
voleb, kdy pro něj hlasovalo přes 
55 procent lidí.

str. 10

Zápisník  
Jana Šindeláře

Šumava láká NeJeN turisty. obce na Šumavě si i přes určité komplikace způsobené ochranou přírody 
na nedostatek zájemců o investice stěžovat nemohou. V nejbohatší z nich – Modravě – si postavil své sídlo 
i miliardář Zdeněk bakala.
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* tučně zvýrazněny obce z národních parků

pramen studie socioekonomické aspekty vlivu ochrany přírody 
v národních parcích na místní obyvatele

Žebříček obcí v ČR podle 
příjmů na obyvatele* (2013)

1. Modrava

2. boží Dar 

3. Stožec 

4. Pec pod Sněžkou

5. Petrůvky

6. Hradiště

7. malé březno

8. Chvalovice

9. Hřensko

10. Srní



n Slabé investice státu 
navázané na evropské 
fondy hrozí zpomale-
ním růstového tempa 
české ekonomiky.

Jaroslav Bukovský

Hlavní brzda loňského růstu 
domácí ekonomiky v podo-
bě slabých investic během 
letoška dále přidala na síle. 
Důvodem je dosud zatím 
ještě slabší čerpání peněz 
z evropských fondů než 
v prvním čtvrtletí roku 2015. 
Hovoří o tom zpráva minis-
terstva financí o hospodaření 
státního rozpočtu za letošní 
první čtvrtletí. Zatímco loni 
v březnu stát uzavřel kvar-
tální rozpočet přebytkem 
na prahu 44 miliard korun, 

letos to byla kvůli výpadku 
unijních peněz takřka dese-
tina částky. Stát tak proza-
tím hospodaří s nejhorším 
výsledkem od roku 2012.  

Především pro infra-
strukturní investice jsou 
přitom unijní peníze sloužící 
ke spolufinancování projek-
tů klíčové. Podle ekonomů 
tak hrozí, že růst Česka 
letos dále ztratí na tempu. 
„V březnu se meziroční 
pokles v přílivu prostředků 
z evropských fondů dokon-
ce prohloubil. Ačkoli jsme 
předpokládali, že letos státní 
investiční výdaje postupně 
oživí, zatím k tomu nedo-
chází,“ uvádí hlavní ekonom 
Generali Investments CEE 
Radomír Jáč. Příjem peněz 
z unie klesl podle dat minis-
terstva v březnu meziročně 
o 52,7 miliardy korun.

Ekonomové věří, že stát 
si ve zbytku roku ještě své 
investiční skóre zlepší. 
„Celkově v roce 2017 stále 
očekáváme obnovení inves-
tiční činnosti vlády,“ říká 
analytička Raiffeisenbank 
Monika Junicke. Po loň-
ském propadu čerpání 
evropských fondů mají být 
právě unijní peníze a na ně 

navázané investice hybnou 
silou letošního ekonomic-
kého růstu. Na investice 
skoupý začátek roku se už 
stihl odrazit ve snížených 
odhadech letošního růstu 
Česka. „Předpokládám, 
že výkon domácí ekono-
miky zpomalí z loňských 
2,3 na dvě procenta,“ dodá-
vá Jáč. 

Příliv unijních peněz do české 
republiky se zadrhl
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veřejné finance skončily v Česku loni historicky poprvé v přebytku, 
a to 0,62 procenta českého hdP. Přebytek dosáhl 29,3 miliardy 
korun. stalo se tak díky zlepšení bilance centrální vlády i krajů a obcí. 
Předloni vykázaly veřejné finance naopak deficit 0,63 procenta 
hdP. Zveřejněné číslo je součástí notifikace vládního deficitu 
a dluhu, které předkládá evropské komisi každá členská země eU 
dvakrát za rok. Pro letošek odhaduje Česká národní banka přebytek 
veřejných financí 0,4 procenta, v roce 2018 pak 0,8 procenta hdP.

Poprvé  
v přebytku

Policie ukončila prověřování 
údajného útoku na počítač 
prezidenta Miloše Zemana, 
kam hackeři podle hlavy 
státu nahráli dětskou por-
nografii. V této souvislosti 
nebylo zjištěno žádné proti-
právní jednání, sdělila mluvčí 
policejního 
prezidia Iveta 
Martínková. 
Podle serverů 
Neovlivní.cz 
a Aktuálně.
cz se musel 
závadný obsah 
do počítače 
prezidenta 
dostat jinak. 
Tvrdí, že se 
na něj Zeman 
sám proklikal. 

Policie se podle mluvčí 
případem zabývala z úřední 
povinnosti. „Nicméně pro-
šetřování již bylo ukončeno 
z důvodu, že v této souvislosti 
nebylo zjištěno podezření 
z protiprávního jednání,“ 
dodala Martínková. Bližší 
podrobnosti případu policie 
nebude komentovat.

Ovčáček v reakci na zprávy 
médií na Twitteru uvedl, že 
se nezpochybnitelně jednalo 
o útok hackerů. „Pan prezi-
dent v žádném případě na PC 
neklikl na závadový obsah. 
Hackeři napadli nejméně 
11 redakčních systémů, které 

pak vykazo-
valy závadový 
obsah. Hradní 
informatici 
ihned je-
jich správce 
upozornili,“ 
napsal.

Pražský 
hrad se kvůli 
případu neob-
rátil na Ná-
rodní bezpeč-

nostní úřad. Podle mluvčího 
úřadu Radka Holého počítač 
zřejmě nespadá pod zákon 
o kybernetické bezpečnosti, 
takže povinnost incident 
hlásit Hrad neměl. Server 
Aktuálně.cz později informo-
val, že experti NBÚ chystají 
návštěvu Hradu, aby provedli 
analýzu tamního kybernetic-
kého zabezpečení. /čtk/

hradní počítač 
hackeři nenapadli

Vláda rozhodne  
o datových schránkách
O provoz datových 
schránek po roce 2017 by 
se dalších pět let mohla 
starat Česká pošta, která je 
nynějším provozovatelem 
sítě. Předpokládaná hod-
nota zakázky je 500 milio- 
nů korun ročně, do roku 
2022 tak služby vyjdou 
na 2,5 miliardy korun. 
Vyplývá to z podkladů 
pro zítřejší jednání vlády, 
která se bude zakázkou 
zabývat. 

NKÚ: Výzkum z grantů 
neměl praktické využití 
Grantová agentura ČR 
v letech 2011 až 2015 nepod-
porovala výzkum, který má 
větší potenciál pro pozdější 
praktické využití. Informo-
val o tom Nejvyšší kont-
rolní úřad. Agentura se ale 
brání tím, že musí fungovat 
v mezích zákona a nemůže 
určovat vědní politiku. /čtk/

Krátce

„Pan prezident 
v žádném případě 
na PC neklikl 
na závadový 
obsah,“ napsal Jiří 
Ovčáček.
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n Výnosy ze vstup-
ného na prohlídku 
Palácových zahrad 
Pražského hradu se 
meziročně propadly 
o půl milionu. 

Národnímu památkovému 
ústavu (NPÚ) meziročně 
o čtvrtinu klesla návštěv-
nost Palácových zahrad pod 
Pražským hradem kvůli 
uzavření jednoho ze vstupů. 
Vstup od Hradu byl uzavřen 
v srpnu v souvislosti s tehdy 
zavedenými bezpečnostními 
opatřeními v sídle preziden-
ta. Pokles výnosu byl me-
ziročně půl milionu korun, 
řekl Dušan Michelfeit, ředitel 
Územní památkové správy 
NPÚ v Praze. V současné 
době se podle něj připravuje 
otevření druhého vstupu 
do zahrad přímo z Valdštejn-
ského náměstí.

Do zahrad bylo možné 
vstoupit z Jižních zahrad 
Pražského hradu přes zahra-
du Na Valech, což dnes už 
nelze, nebo z Valdštejnské 
ulice. Komplex teras pod 
Pražským hradem je jedi-
ným památkovým objektem 
NPÚ v hlavním městě. NPÚ 
je jedinou příspěvkovou or-
ganizací ministerstva kultu-
ry, která má výrazné vlastní 
zisky. Návštěvnost státních 

památek roste několik let 
po sobě a s ní se zvyšují i vý-
nosy, které loni činily téměř 
500 milionů korun.

Oproti roku 2015 ale loni 
výnosy z Palácových zahrad 
klesly o 531 tisíc korun. 
„Zmírnilo je zvýšení zá-
kladního vstupného o deset 
korun. Ekonomický výsledek 
byl zlepšován krátkodobými 
pronájmy, jako jsou svatby, 
filmování, pronájmy pro spo-
lečenské akce, a pořádáním 
akcí s prodlouženou oteví-
rací dobou a programem,“ 
doplnil ředitel.

Vstup do zahrad je 
od Pražského hradu uzavřen 
od poloviny srpna 2016. 
„Jedná se o zásadní omezení 

návštěvnosti, uvedený vstup 
byl hojně využíván návštěv-
níky. Návštěvnost zahrad 
byla v exponovaných měsí-
cích tvořena až z 80 procent 
návštěvníky přicházejícími 
horním vstupem od Hradu,“ 
uvedl Michelfeit.

Národní památkový ústav 
se Správou Pražského hradu 
jedná od chvíle, kdy byl NPÚ 
informován o záměru uza-
vřít uvedený vchod. „Hledala 
se možná řešení z hlediska 
bezpečnosti Hradu a z hle-
disek provozních i stavebně 
technických. Zatím ne- 
úspěšně. Správa Hradu nám 
i letos potvrdila, že současné 
omezení bude pokračovat 
dál,“ řekl ředitel. /čtk/

Bezpečnostní opatření 
na hradě odradila 
návštěvníky zahrad

Stále nový
iPhone nebo Mac

Žádná platba předem, žádné úroky ani skryté poplatky.
V případě krádeže nebo rozbití dostanete hned zdarma nový.

Po 6 měsících můžete kdykoliv skončit a zařízení vrátit.

Každý rok
nový model iPhone

* Měsíční platba za iPhone SE 16GB včetně DPH a pojištění proti rozbití a krádeži.
** Měsíční platba včetně DPH a pojištění proti rozbití a krádeži za MacBook Air 13“ CZ 2016,

Intel ® Core™ i5 1,6 GHz Broadwell, 13,3“ LED 1 440 × 900, RAM 8 GB, Intel HD Graphics 6000, SSD 128GB

od  890 Kč *

více na
www.alza.cz/novyiphone

více na
www.alza.cz/novymac

měsíčněměsíčně

Každé dva roky 
nový Mac

od  1 490 Kč **

www.alza.cz/novymac
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Právě v prodeji

KTERÉ KOMBI JE LEPŠÍ?
Faceliftovaná Škoda Octavia vs. Peugeot 308

264742/104 inzerce

turistické lákadlo. Uzavření jednoho vchodu z bezpečnost-
ních důvodů snížilo počet návštěvníků v zahradách pod Hradem.
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vedeNí města Prahy schválilo výběr dodavatele projektové 
dokumentace na dostavbu vyhořelého křídla Průmyslového 
paláce na pražském Výstavišti. Vítězem soutěže je firma VPÚ 
Deco, která dokumentaci vypracuje za 37,9 milionu. až bude 
Praha tyto dokumenty mít, vypíše na jejich základě tendr 
na dodavatele stavby. Křídlo secesního Průmyslového paláce 
vyhořelo v říjnu 2008 (na snímku), od té doby je na jeho místě 
provizorní stan.

PaláC Má PRojEKtanta
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Univerzita otevře 
multifunkční kampus
Prázdné sedmidomí v Hy-
bernské ulici se díky spo-
lupráci Filozofické fakulty 
Univerzity Karlovy a praž-
ského magistrátu promění 
v multifunkční prostor, 
který bude sdružovat krea-
tivní studenty, akademiky 
a umělce a sloužit obyvate-
lům i návštěvníkům Prahy. 
Proměnu zahájí 10. dubna 
festival Týden diverzity.  

Hledá se nový  
správce Blanky 
Metropole bude potřebovat 
nového správce tunelového 
kompletu Blanka po skonče-
ní aktuální smlouvy s firmou 
Satra. Za provoz a údržbu 
nabízí za pět let přibližně 
600 milionů korun. Konečná 
cena vzejde z veřejné zakáz-
ky, vypsané technickou sprá-
vou komunikací. V současné 
době stojí provoz komplexu 
asi 20 milionů měsíčně. /čtk/

Krátce



Stále nový
iPhone nebo Mac

Žádná platba předem, žádné úroky ani skryté poplatky.
V případě krádeže nebo rozbití dostanete hned zdarma nový.

Po 6 měsících můžete kdykoliv skončit a zařízení vrátit.

Každý rok
nový model iPhone

* Měsíční platba za iPhone SE 16GB včetně DPH a pojištění proti rozbití a krádeži.
** Měsíční platba včetně DPH a pojištění proti rozbití a krádeži za MacBook Air 13“ CZ 2016,

Intel ® Core™ i5 1,6 GHz Broadwell, 13,3“ LED 1 440 × 900, RAM 8 GB, Intel HD Graphics 6000, SSD 128GB

od  890 Kč *

více na
www.alza.cz/novyiphone

více na
www.alza.cz/novymac

měsíčněměsíčně

Každé dva roky 
nový Mac

od  1 490 Kč **

www.alza.cz/novymac
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n Po bývalých vlastní-
cích se OKD snaží vy-
moci desítky miliard 
korun za neoprávněné 
rozdělení zisku. Reál-
nou hodnotu těchto 
pohledávek ale nyní 
nelze vyčíslit.

Jan Stuchlík

Insolvenční správce OKD Lee 
Louda připravil věřitelům 
firmy, kteří se sejdou na vě-
řitelské schůzi ve čtvrtek, 
malé překvapení. Do ma-
jetku firmy nechal zapsat 
pohledávku 24,5 miliardy 
korun, kterou se OKD pokusí 
vymoci na bývalých vlastní-
cích Zdeňku Bakalovi a ma-
teřské společnosti NWR. 

Jakkoli je tato částka astro-
nomická vzhledem k reálné 
hodnotě firmy, kterou znalci 
odhadli na tři miliardy 
korun, způsob řešení úpadku 
OKD podle Loudy neovlivní. 
„Budeme ji vymáhat jak 
při reorganizaci, tak 
při případném 
konkurzu,“ 
uvedl Louda.

Zapsání 
pohledávky 
do majet-
ku nejspíš 
neovlivní ani 
aktuální hodno-
tu OKD. Hodnotu 
pohledávek ovlivňu-
je jejich dobytnost. Roli 
hraje, jak bonitní je dlužník, 
zda pohledávku uznává, 
nebo zpochybňuje či jak 
dlouho ji už neplatí. „Nemo-
hu se vyjadřovat ke konkrét-

ní pohledávce OKD. Obecně 
ale platí, že hodnotu majetku 
dlužníka ovlivní to, jak 
úspěšný bude insolven- 
ční správce při vymáhání 
pohledávky nebo jejím 

prodeji. Správce může 
prodat pohledávku 

také v rámci 
prodeje celého 

podniku. Pak 
se to promítá 
do ceny celé-
ho podniku,“ 
vysvětluje Mi-

chal Žižlavský, 
předseda Rady 

expertů Asocia- 
ce insolvenčních 

správců.
V případě pohledávky 

za Bakalou a NWR, která 
měla podle vedení OKD 
vzniknout neoprávněným 
rozhodnutím o rozdělení 

zisku v letech 2006 až 2011, 
ocenění nyní nelze provést. 
Podobný verdikt už vynesli 
znalci z firmy A-Consult 
Plus, když vyčíslovali hod-
notu OKD. Zabývali se také 
pohledávkou 2,78 miliardy 
korun, kterou se snaží uplat-
nit vedení OKD na bývalých 
členech statutárních orgánů 
firmy. 

„Vzhledem k charakteru 
dané pohledávky lze oče-
kávat zdlouhavé a náročné 
jak dokládání oprávněnosti 
vzniku pohledávky, tak její 
případné vymáhání. I v pří-
padě soudního potvrzení 
vzniku pohledávky je její 
následné vymáhání na jed-
notlivých fyzických osobách 
sporné a nejisté. Znalec pro-
to s tímto majetkem ve svém 
ocenění neuvažuje,“ uvádí 
v posudku A-Consult plus.     

okd vlastní miliardovou 
pohledávku za Bakalou

Insolvenční  
správce dal do majetku  

firmy zapsat pohledávku 

24,5
miliardy, již OKD zkusí 

vymoci na bývalých 
majitelích. 

madeta ruší 
smlouvy, 
mléka je příliš
Madeta, největší zpra-
covatel mléka v zemi, 
neprodloužila smlouvu 
s 29 dodavateli. Důvodem 
je nadbytek mléka, jejž 
zavinily sankce Ruska 
na dovoz potravin z EU. 
Podnik měl původně pře-
stat odebírat mléko od  
72 menších dodavatelů. 

Madeta, jež zaměstnává 
1500 lidí, letos investuje 
300 milionů korun. Obrat 
podniku v roce 2015 činil 
5,5 miliardy korun. Na 
mléko má 680 dodavatelů.

Z 29 drobných zeměděl-
ců jich dvanáct přestalo 
dodávat mléko Madetě 
k 31. březnu letošního 
roku, zbylí k poslednímu 
prosinci 2016. Dohromady 
od nich brala Madeta den-
ně 9100 litrů mléka.

„Všem se to řeklo dosta-
tečně dopředu, aby si moh-
li najít nového odběratele,“ 
sdělila mluvčí podniku 
Marta Faktorová. /čtk/ 

n Prodejem starých 
konstrukcí si stát chce 
vydělat desítky milio- 
nů na nákup nových 
mostů.

Jan Šindelář

Správa státních hmotných 
rezerv rozjela dlouho plá-
novaný rozprodej starých 
mostních konstrukcí. 
Prvním kupcem je město 
Český Krumlov, které jeden 
provizorní most ze státních 
skladů využívá od povodní 
v roce 2002. Zastupitelstvo 
nyní odsouhlasilo jeho 
odkup. 

Cenu téměř padesátimet-
rového mostu stanovil zna-
lec na osm milionů korun. 
Smlouva má být podepsána 
v polovině dubna. Z pohledu 
Státní správy hmotných re-
zerv je to přitom pouze první 
vlaštovka. Státní zásoby 
mostních konstrukcí totiž 
mají podle usnesení vlády 
projít výrazným omlaze-
ním, na což si chtějí správci 

státní správa rezerv rozprodává mosty

hmotných rezerv vydělat 
prodejem starých mostních 
konstrukcí. Ty nové by měly 
stát až sedmdesát milionů 
korun. 

„Půjde o montované silnič-
ní mosty, které jsou z no-
vých materiálů. Díky tomu 
mají větší nosnost. Také se 
snadněji přepravují, a když 

po nich přejíždějí auta, tak 
nedělají velký hluk. Takže je 
můžeme postavit i ve měs-
tech a obcích,“ uvedl předse-
da SSHR Pavel Švagr. Správa 

chce zároveň nakoupit lávky 
pro pěší a cyklisty, které 
ve skladech vůbec nemá. 

Celkem SSHR disponuje 
sedmi kilometry starších 
mostů včetně pontonů. Jaký 
počet prodaných provizor-
ních konstrukcí pokryje 
novou akvizici, zatím není 
jasné. Podle mluvčího Jaku-
ba Linky se zájemci rýsují 
především na straně staveb-
ních firem, které si mosty ze 
státních skladů často půjčují 
kvůli provizorním řešením 
na dopravních stavbách. 

Stát má ve skladech mosty 
z padesátých až osmdesá-
tých let, které už součas-
ným nárokům nevyhovují. 
Jsou například příliš těžké, 
hlučné a nevejdou se na ně 
dvě auta vedle sebe. Stát je 
používá při mimořádných si-
tuacích, například po povod-
ních. V takových případech 
je mají obce zdarma na tři 
roky. Zmíněný Český Krum-
lov měl bezplatnou zápůjčku 
prodlouženou na šest let, 
po vypršení platí nájem dva-
cet tisíc korun měsíčně.

Povodňové dědictví. První z konstrukcí ze státních skladů by mělo koupit město Český Krum-
lov, které jeden provizorní most využívá od povodní v roce 2002.
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n Sociálně inovativní 
projekt získal další 
investice k těm, které 
mu už poskytly velké 
korporace typu Micro-
soft nebo TPCA.

Daniel Novák

Start-upu Lepší místo pomoh-
la kapitálová injekce od ob-
chodníka na finančních trzích 
a filantropa Karla Janečka. 
Jeho investice umožní pro-
jektu pocházejícímu původně 
z Kolína expandovat nejen 
do dalších měst Středočeské-
ho kraje, ale třeba také na se-
ver Čech nebo na Moravu. 

Projekt dovoluje lidem 
pomocí mobilní aplikace 
upozornit například na roz-
bité lavičky nebo vysypané 
popelnice. Zprávu automa-
ticky na radnici dostane 
příslušný úředník. Občan pak 

může sledovat, jak se věci 
dávají do pořádku. Firmám 
Lepší místo umožňuje být 
v konkrétní lokalitě v obraze, 
například co se týká zakázek 
kolem osvětlení, dopravy 
nebo dětských hřišť.

Start-up Lepší místo 
provozuje společ-
nost Prostor Plus, 
která mimo jiné 
spravuje na-
dační program 
pro kolínskou 
automobilku 
TPCA. Janečko-
vy finance se 
připojily k těm, 
které už poskytly 
například Microsoft 
nebo TPCA.

„Naše nadace se rozhodla 
investovat do inovativních 
projektů ve formě impact 
investic. V nich upřednostňu-
jeme společenský dopad nad 
rychlou finanční návratností. 
Lepší místo je důkazem, že 

také mohou existovat pro-
jekty s velkým společenským 
dopadem a finančně udrži-
telným byznys modelem,“ 
připomněl ředitel Nadace 
Karla Janečka Tomáš Řemí-
nek. Od investice do start-upu 

Lepší místo převyšující 
jeden milion korun 

si slibuje výnos 
vyšší než deset 

procent.    
Start-up 

u toho ale 
zůstat nechce. 
„Naším systé-

mem prochá-
zel z devadesáti 

procent nepořá-
dek a další neduhy. 

To nás nebavilo a neod-
povídalo našemu názvu. Lepší 
místo je takové, kde aktivní 
místní komunita navrhuje 
směr rozvoje a tyto nápady 
pomáhají financovat firmy,“ 
vysvětlil Petr Steklý, spoluza-
kladatel Lepšího místa.

Janeček investoval do 
start-upu lepší místo 

Nadace Karla  
Janečka si od investice  

do Lepšího místa slibuje 
výnos přesahující

10
procent.

Z energetiky

VTS zatím 
není třeba
Projekt Vyvážený tarifní 
systém se zabývá modelem 
tarifní soustavy v elektroener-
getice. Ta v posledních letech 
zaznamenala podstatné 
změny. Kromě vzniku menších 
zdrojů rozptýlených po celém 
Česku, které elektřinu pouze 
vyrábějí, se na trhu objevila 
novinka ve formě samový-
robců – například domác-
nosti s fotovoltaikou, které 
elektřinu spotřebovávají, ale 
též vyrábějí a posílají do sítě. 
Z „jednosměrné“ sítě se tak 
stala obousměrná. 

Samovýrobců je teď při-
bližně půl procenta, ale lze 
předpokládat značný nárůst 
v řádu několika let. Reakcí 
na takovou situaci by měla 
být úprava tarifního systému, 
jehož součástí by měl být tarif 
pro samovýrobce. Cílem VTS 
je podpora dlouhodobě udrži-
telného rozvoje elektro- 
energetiky. Musí zamezit 
riziku energetické chudoby, 
reagovat na aktuální situaci 
na trhu a provozovatelům 
soustav zajistit přiměřené 
prostředky na bezpečný 

Alena Vitásková

a spolehlivý provoz a rozvoj 
sítí. Odběratelé však musejí 
hradit pouze oprávněné 
náklady. Národní regulátor 
nemůže suplovat sociální 
politiku, zároveň nemůže 
nastavit tarifní politiku tak, 
aby měla negativní sociální 
dopady.

V minulosti ERÚ na svém 
webu vydala Desatero k VTS. 
Podle počtu samovýrobců je 
zde několik stupňů, pro něž 
bude podle harmonogramu 
stanovena určitá podoba VTS. 
Jako zásadní pro budoucí za-
vedení takové globální změny 
však vidím tři podmínky, jež 
musejí být splněny současně:

Podobné systémy tarifů bu-
dou zavedeny alespoň ve dvou 
třetinách zemí EU a budou vy-
hodnoceny zkušenosti s jejich 
zavedením.

V Česku budou zavedeny 
chytré sítě, chytré měření, 
chytré domácnosti a zákaz-
níkům budou nabídnuty 
„hodinové tarify“.

Decentrální výroba na hla-
dině nízkého napětí dosáhne 
třiceti procent odběrných 
míst.

I proto ERÚ zaslal dopis 
premiérovi Bohuslavu Sobot-
kovi, aby úřad, a především 
občany ujistil, že upraví vlád-
ní dokumenty, které se budou 
držet navrženého postupu 
a nepoškodí spotřebitele. 

autorka je předsedkyní eRÚ

archeologové a stavBaři zahájili záchranný archeologický průzkum v trase budoucí dál-
nice D11 z Hradce Králové do jaroměře. Hodnota průzkumných a zemních prací v území dlouhém 
zhruba dvacet kilometrů činí 789 milionů korun. První skrývku (na snímku) archeologové udělali  
u obce Světí nedaleko Hradce Králové. 

HiStoRiE PoD DálniCí
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Alza.cz otevře  
prodejnu ve Vídni
Největší tuzemský interne-
tový prodejce Alza.cz 
expanduje do Rakous-
ka, ve Vídni letos otevře 
prodejnu. Nové regionální 
centrum letos zahájí provoz 
i v Ostravě. V Praze e-shop 
spustil prototyp nového 
prodejního automatu. 

Brno koupí deset 
ekotrolejbusů
Brněnský dopravní podnik 
vypsal veřejnou soutěž 
na dodávku deseti trolej-
busů, které budou jezdit 
také na alternativní pohon, 
a nebudou tedy zcela zá-
vislé na dodávce elektřiny 
z trolejí. Předpokládaná 
hodnota zakázky činí  
130 milionů korun.

Středisko představilo 
simulátor turboletu
K výcviku pilotů slouží 
od začátku dubna v praž-
ském Czech Aviation 
Training Centre simulátor 
vrtulového letounu L-410 
Turbolet. Zařízení za  
180 milionů korun, které 
umožňuje i trénink ne-
zvyklých letových poloh či 
zvládání nestandardních 
situací, představila CATC 
veřejnosti.

Výrobce kompresorů 
Daikin zvýšil tržby
Brněnský výrobce kompre-
sorů pro klimatizace Daikin 
Device Czech Republic 
v účetním roce končícím 
loni v březnu zvýšil tržby 
zhruba o čtvrtinu na 2,4 mi- 
liardy korun. /čtk/

Krátce



| 8 | trhy & světová ekoNomika

n Monopol na lék 
sofosbuvir drží firma 
Gilead. Lékařské or-
ganizace chtějí, aby se 
v Evropě směla vyrá-
bět generika.

Tomáš Stingl

Zdravotnická organizace 
Lékaři bez hranic podala 
u Evropského patentového 
úřadu námitku vůči patentu 
na léčivou složku sofosbuvir. 
Přidala se tak k dalším sku-
pinám snažícím se prolomit 
monopol na výrobu pilulky, 
která je klíčovou složkou 
léčby hepatitidy C. Patent 
drží americký farmaceutický 
koncern Gilead Sciences. 
„Tento patent může být a měl 
by být zpochybněn. Výzkum 
za sofosbuvirem není nový,“ 
tvrdí právní poradkyně 
Lékařů bez hranic Aliénor 
Devalièrová s tím, že Gilead 
si v Evropě účtuje za 12tý-
denní kúru neúměrných 59 
tisíc dolarů. Cílem námitky 
je umožnit v Evropě vyrábět 
generika, která by léčbu 
zlevnila.

„Nemá to žádný okamžitý 
dopad na náš patent a naše 
právo výhradně prodá-

vat léky Sovaldi, Harvoni 
a Epclusa v Evropské unii,“ 
uvedla ve svém prohlášení 
firma Gilead. Jmenované 
přípravky jsou obchodní 
značky léků na bázi sofos-
buviru.

Lék uvedl farmaceutický 
koncern na trh v roce 2013. 
O pouhý rok pozěji už ovšem 
řešil americký Senát ceno-
vou politiku firmy: Gilead 
stanovil cenu tisíc 
dolarů za pilulku, 
jejíž výrobní 
náklady jsou 
nižší než 
jeden dolar. 
Senát proti 
tomu nako-
nec nezasáhl, 
pod tlakem 
odborné 
veřejnosti však 
Gilead postupně 
snižuje cenu a někte-
rým rozvojovým zemím 
dokonce produkci generik již 
umožnil.

Obdobná kontroverze 
vznikla již předloni kolem 
patentu na lék Daraprim, 
který se používá při léčbě 
HIV pozitivních lidí. Poprask 
způsobil investor Martin 
Shkreli, který patent koupil 
a rázem zvedl cenu o pět 
tisíc procent na 750 dolarů 

za pilulku. K redukci ceny 
došlo až po vlně zdrcující 
kritiky, k níž se připojil 
i americký exprezident Ba-
rack Obama.

Podle ředitele české Aso-
ciace inovativního farma-
ceutického průmyslu Jakuba 
Dvořáčka však tento případ 
s kauzou Daraprimu nelze 
srovnávat. „On jen koupil 
hotový preparát. Gilead si 

do ceny promítá náklady 
na dlouhý vývoj 

léku,“ připomí-
ná. „V poslední 

době se na trhu 
objevily 
konkurenční 
přípravky. Vý-
robek Gileadu 

už tedy nebude 
mít takový mo-

nopol, jaký měl 
přede dvěma lety,“ 

dodal Dvořáček.
 Žloutenkou typu C, která 

může být i smrtelná, je 
ve světě nakaženo 80 milio-
nů lidí. Patent na sofosbuvir 
už zamítly úřady v Egyptě, 
Číně či na Ukrajině. V sou-
časnosti posuzuje námitku 
proti patentu úřad v Brazílii, 
kde nemocí trpí přes 1,6 mi- 
lionu lidí, ale kvůli vysoké 
ceně si zatím mohlo léčbu 
dovolit jen 30 tisíc pacientů.

lékaři se soudí 
o lékový patent

Tesle se daří plnit naplánované cíle dodávek

Americký výrobce elektromobilů Tesla Motors v prvním 
čtvrtletí dodal zákazníkům 25 tisíc vozů. Odbyt se tak 
meziročně zvýšil o 69 procent, zatímco v předchozím 
kvartálu o devět procent klesl. Příčinou propadu byly 
komplikace při přechodu na nový hardware systému au-
tomatického řízení. Údaje signalizují, že firma je na cestě 
ke splnění svého plánu pro první pololetí.  

Cena turistických víz do Egypta zůstane stejná

Jednorázová turistická víza do Egypta nepodraží a budou 
dále stát 25 dolarů. Potvrdili to guvernéři egyptských 
oblastí Rudé moře a Jižní Sinaj. Egypt původně plánoval 
zdražení na 60 dolarů s platností od letošního července. 

Španělsko letos splní rozpočtový cíl EU

I přes zvýšené sociální výdaje by letos Španělsko mělo 
splnit svůj cíl pro snížení rozpočtového deficitu, který mu 
Evropská komise stanovila na 3,1 procenta HDP. V roz-
hovoru se dvěma španělskými listy to prohlásil ministr 
hospodářství Luis de Guindos. 

Míra inflace v Turecku je na osmiletém maximu

Roční míra inflace v Turecku se v březnu vyšplhala 
na 11,29 procenta, nejvýše za osm let. Důvodem je dvouci-
ferný nárůst cen potravin, dopravy a alkoholických nápo-
jů. Dlouhodobým stimulem inflace v Turecku je chronicky 
slabá turecká lira poznamenaná obavami o politickou 
i hospodářskou budoucnost země. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

austrálie 1 19,300

Čína 1 3,685

dánsko 1 3,636

eMU 1 27,045

chorvatsko 1 3,640

Japonsko 100 22,794

Kanada 1 19,004

Maďarsko 100 8,761

norsko 1 2,957

Polsko 1 6,397

Rusko 100 45,014

švédsko 1 2,843

švýcarsko 1 25,318

turecko 1 6,965

Usa 1 25,367

velká británie 1 31,718

Kurzovní lístek Čnb Platnost od 3. 4. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  

cetv 77,05   0,06 % 

ČeZ 434,00   -0,46 % 

erste bank 827,20   -0,12 % 

Fortuna 105,00   -2,96 % 

Kofola 401,80   -0,10 % 

Kb 955,00   1,60 % 

Moneta 86,05   0,29 % 

o2 cR 284,50   0,53 % 

Pegas 827,70   0,69 % 

Philip Mor. ČR 13 665.00   0,70 % 

tMR 660,00 0,00 %

Unipetrol 233,90   1,87 % 

viG 615,50   0,92 % 

Celkový objem (v tisících korun) 463 120

akcie na pražské burze 3. 4. 2017 

emersoN FittiPaldi, sedmdesátiletý bývalý formulový 
závodník, uvedl na automobilový trh vlastní značku: vyvíjí 
exkluzivní supersport EF7. První prototyp by měl z dílen vyjet 
už v srpnu, k dostání by měl být v příštím roce. Exkluzivitě 
auta odpovídá i cena, která překročí milion dolarů. jako 
bonus zákazník dostane Fittipaldiho osobní instruktáž. Vznik 
automobilky slavného brazilce je finančně podporován ame-
rickým investičním fondem Dakia Global. Velikost investice 
není známa.  

aUto oD lEGEnDy
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Žloutenkou
typu C

je celosvětově nakaženo

80
milionů lidí.



n Silnější koruna ne-
bude přát ziskům ČEZ 
či Unipetrolu.

Jaroslav Bukovský

Blížící se uvolnění kurzu ko-
runy zčeří i vody na pražské 
burze. Ukončení kurzového 
závazku ČNB podle ekono-
mů nejvíce přidá na byznysu 
domácím bankám, lepší čísla 
zahlásí i firmy s výraznou 
českou stopou, ale účtující 
v cizích měnách. 

Přísliby lepších obchodů 
mohou promluvit i do rych-
lejšího růstu cen jejich akcií. 
Nejlepší startovní pozici pro 
éru svobodné měny mají mít 

na pražské burze akcie ra-
kouské Erste. „Ukončení de-
vizových intervencí prospěje 
nejvíce bankám. Ty vydělají 
přímo na očekávaném po-
sílení měny i nepřímo díky 
vyšším úrokovým maržím. 
Zejména Erste a Komerční 
banka by měly v několika 
kvartálech po exitu dohnat 
to, o co na maržích přišly 
během uplynulého roku,“ 
vysvětluje hlavní ekonom 
Patrie Jan Bureš. V menší 
míře si podle něho polepší 
i Moneta.

Finanční tituly se u ana-
lytiků těší přízni. Například 
zámořská Citigroup zvýšila 
roční cílovou cenu pro akcie 
Erste na 933 korun a očekává 

tak v ročním výhledu zhruba 
třináctiprocentní roční růst. 
Až na sedmiprocentní roční 
výnos zase sázejí v přípa-
dě akcií Komerční banky 
experti J&T Banky. Americká 
J. P. Morgan očekává od akcií 
Monety do roka dokonce 
přes patnáct procent.

„Posílení koruny by bylo 
pozitivní i pro CME, která 
v ČR realizuje přes polovinu 
provozního zisku a reportuje 
v dolarech. Takřka čtyřicet 
procent zisku dělá v Česku 
i Stock Spirits reportující 
v eurech,“ míní analytik 
České spořitelny Petr Bártek. 
Podle něho by si díky nákla-
dové výhodě při nákupu su-
rovin mírně polepšil i Philip 

Morris. Z opačného soudku 
mají být příběhy akcií firem 
navázaných na komoditní 
trh. „Kupříkladu pětipro-
centní posílení koruny by se 
odrazilo ve zhruba čtyřpro-
centním poklesu provozního 
zisku ČEZ,“ doplňuje Bureš. 

Silná koruna by podle něj 
v menší míře nepřála ani 
byznysu Unipetrolu či Pega-
su Nonwovens. Ekonomové 
očekávají ukončení devizo-
vých intervencí už během 
dubna.

konec intervencí pomůže především bankám

www.e15.cz | 9 |

X1 CARBON

O D O L N Ý  A  S T Y L O V Ý  C E S T O VAT E L

Nízká hmotnost jenom 1,12 kg díky šasi z uhlíkových vláken | Splňuje sadu armádních norem MIL-SPEC, které jsou 
zárukou vysoké životnosti, odolnosti a spolehlivosti | Vysoká výdrž baterie až 15,5 hodiny pro celodenní využití

WWW.LENOVO.CZ

269098/44 inzerce

Pražská burza letos s bezmála 
sedmiprocentním ziskem 
zažívá relativně úspěšný 
rok. Čeští brokeři dokonce 
přiznávají, že v předvečer 
potenciálního posílení koruny 
redukují s vidinou kurzových 
ztrát zahraniční investice 
a část volných peněz směrují 
na pražskou burzu. během 
posledního čtvrt roku také 
českých akcií využívají někteří 
ze zahraničních spekulantů 
jako parkoviště svých investic, 
a to do okamžiku ukončení 
intervencí.

Na Prahu 
se sází už teď

n Byznys se společ-
ností Apple vytvářel 
až polovinu veškerých 
příjmů britského 
vývojáře grafických 
čipů.

 
Cena akcií britské firmy Ima-
gination Tech se v průběhu 
včerejšího obchodního dne 
na londýnské burze propadla 
o téměř sedmdesát procent 

po oznámení, že americká 
společnost Apple přestane 
ve svých telefonech iPhone 
a dalších produktech využí-
vat její grafické technologie. 

Apple je největším 
zákazníkem Imagination 
Tech a v minulém finančním 
roce do dubna 2016 firmě 
na licenčních poplatcích 
zaplatil 60,7 milionu liber 
(zhruba dvě miliardy korun). 
To představovalo téměř polo-
vinu jejích celkových příjmů.

Apple oznámil, že pře-
stane grafické technologie 
společnosti Imagination 
Tech používat během 
následujících patnácti až 
čtyřiadvaceti měsíců. Cena 
akcií britského podniku se 
následně propadla  
o 69 procent k hodnotě 
kolem 98,6 liber, v pruběhu 
dne následně korigovala ke 
103 librám.

Apple, kterému ve spo-
lečnosti Imagination Tech 

patří osmiprocentní podíl, 
nyní vyvíjí vlastní grafic-
kou technologii. Inženýři 
Imagination Tech ale 
vyjádřili pochybnosti, že 
Apple dokáže přijít s vlastní 
technologií, aniž by porušil 
jejich patenty. Imagination 
Tech nyní dostává malý 
poplatek za každý grafický 
čip používaný v telefonech 
iPhone, tabletech iPad 
a chytrých hodinkách Apple 
Watch. /čtk/

Ztráta kontraktu s applem srazila firmu na kolena

vše o české  
koruně – SPeCiáL 

intERVEnCE Čnb

VíCE na E15.CZ

Hodnota akcií (v dolarech)

 pramen euroinvestor.com 
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n Úřady v souvis-
losti s útoky pátrají 
po muži s plnovou-
sem v černém kabátu 
a s černou pokrývkou 
hlavy.

Nálož trhaviny ve vagonu 
metra v Petrohradu včera za-
bila nejméně deset lidí a ko-
lem padesáti dalších zranila. 
Podle ruských médií výbuch 
rozmetal část soupravy mezi 
dvěma stanicemi v centru 
města. Prezident Vladimir 
Putin, který shodou okol-
ností ve druhém největším 
ruském městě pobýval, uvedl 
jako jednu z možných příčin 
incidentu terorismus. Mluvčí 
ruské generální prokuratury 
událost přímo označil za te-
roristický útok.

Podle televizní stanice 
Rossija 24 ještě před explozí 
byla jiná stanice metra uza-
vřena a evakuována kvůli vý-
skytu podezřelého předmě-
tu. Ruské úřady nepotvrdily, 
že by mezi oběťmi dnešní 
exploze byli turisté. Identi-
ta mrtvých ani zraněných 
ale do uzávěrky deníku E15 
nebyla zveřejněna.  Video-
kamery v prostorách metra 

zachytily předpokládaného 
pachatele útoku, napsala 
s odvoláním na policejní 
zdroje agentura Interfax. 

Nálož prý byla uložena 
v aktovce. Na snímcích, 
které publikovala některá 
ruská média, je štíhlý muž 
s plnovousem, v černém 
kabátu a s černou pokrývkou 

hlavy. Podle nepotvrzených 
zpráv ruských bloggerů se už 
sedm hodin před výbuchem 
objevilo na sociálních sítích 
anonymní varování před 
teroristickým útokem.

Rusko bylo v minulých 
letech terčem několika krva-
vých útoků, jejichž pachateli 
byli extremisté ze severního 

Kavkazu. Útoky na civilní 
cíle v poslední době hrozili 
i bojovníci Islámského státu 
v souvislosti se zásahy ruské 
armády v Sýrii.

Vagon metra podle prohlá-
šení policie explodoval mezi 
stanicemi Těchnologičeskij 
institut a Sennaja ploščaď. 
Všichni zranění byli evakuo-

váni. „Zda jsou mezi oběťmi 
nebo zraněnými Češi, to 
v tuto chvíli zatím nevíme,“ 
řekla mluvčí Černínského 
paláce Michaela Lagronová. 
Čeští diplomaté jsou v kon-
taktu s místními úřady.

Provozovatel metra 
oznámil, že po explozi 
uzavřel sedm stanic. Policie 
zvýšila pohotovost v celém 
Petrohradu a bezpečnostní 
opatření posílila i v Moskvě. 
Lidé byli při vstupu do pet-
rohradské podzemní dráhy 
podrobováni kontrole a přís-
nější bezpečnostní prohlídky 
byly nařízeny i na místním 
letišti Pulkovo.

Ruské bezpečnostní složky 
v reakci na petrohradský 
incident posílily ostrahu 
také na hlavních silnicích 
a výpadovkách i na letištích 
metropole.

Podle Putina vyšetřovatelé 
v nejbližší době okolnosti 
výbuchu zjistí. „Příčiny 
nejsou známé, je brzy o nich 
hovořit. Vždy se přirozeně 
posuzují různé varianty – 
komunální a kriminální, 
zejména projevy terorismu. 
Vyšetřování dá v nejbližší 
době odpovědi na otázku, co 
se stalo,“ citovala prezidenta 
agentura TASS. /čtk/
 sledujeme na e15.cz

Pumový útok na metro 
v Petrohradě zabil deset lidí

Pumový útok. Prezident Vladimir Putin nevyloučil, že útok souvisí s mezinárodním terorismem.
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n Vítězovi voleb po-
mohla rozdrobenost 
opozice, která se ne-
shodla na společném 
kandidátovi.

Dosavadní srbský premiér 
Aleksandar Vučić  byl v ne-
dělních volbách zvolen no-
vým srbským prezidentem. 
Potvrdila to srbská volební 
komise po sečtení výsled-
ků z 91 procent okrsků. Se 
ziskem 55,13 procenta vyhrál 
Vučić  už v prvním kole voleb. 

Do úřadu prezidenta 
má nastoupit 31. května. 
Sedmačtyřicetiletý právník 

Vučić , který je od dubna 
2014 předsedou srbské vlády, 
vede nejsilnější politickou 
formaci v zemi, Srbskou 
pokrokovou stranu (SNS).  
Bývalý ultranacionalista se 
prezentuje jako proevropský 
politik, usiluje ale i o sblížení 
s Ruskem, které také krátce 
před volbami navštívil.

Na druhém místě 
za Vučićem skončil bývalý 
ombudsman Saša Janković , 
jemuž svůj hlas dalo  
16,3 procenta voličů. Třetí 
se s 9,4 procenta hlasů 
umístil komik a aktivista 
Luka Maksimović . Voleb-
ní účast činila 55 procent, 

což je podle agentury APA 
nejméně za několik předcho-
zích let. Vučić  se už v neděli 
na základě předběžných 
výsledků prohlásil vítězem 
voleb. „Toto je pro nás velmi 
důležitý den, který ukázal, 
jakým směrem by se mělo 
Srbsko vydat,“ řekl Vučić  
v sídle své strany. Voliči 
podle něj zvolili pokračování 
cesty do Evropské unie, ale 
i zachování vazeb na Rusko 
a Čínu.

Vítězství dosavadního 
premiéra v prezidentských 
volbách se všeobecně oče-
kávalo, nebylo jen jasné, zda 
zvítězí už prvním kole. Vučić  

těží především ze značné 
rozdrobenosti demokratic-
ké opozice, která se nebyla 
schopna dohodnout na spo-
lečném protikandidátovi. 
Premiérovi hrál v předvoleb-
ní kampani do karet i velký 
prostor, který mu dopřá-
valy hlavní veřejnoprávní 
i komerční televizní stanice, 
což jeho odpůrci hlasitě 
kritizovali.

Úloha prezidenta v Srbsku 
je spíše ceremoniální, podle 
analytiků se ale Vučić  pokusí 
dosadit na premiérský post 
sobě věrného politika a bude 
tak dění v balkánské zemi 
ovládat i nadále. /čtk/

srbové si za prezidenta zvolili vučiće
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ZvoleN v PrvNím kole. 
aleksandar Vučić získal  
55,13 procenta hlasů a stal se 
prezidentem Srbska. 
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n Podle většiny studií 
je chudoba na ústupu. 
Roste naopak příjmo-
vá nerovnost.

Karel Pučelík

Chudoba je celosvětově 
na ústupu. Podle statistik 
Světové banky (SB) žilo v roce 
1981 v extrémní chudobě  
42 procent světové populace, 
v roce 2013 to už bylo jen 
deset procent. Banka do bu-
doucna očekává další pokles. 
SB působí zejména v rozvo-
jových zemích, chce chudobu 
vymýtit do roku 2030. 

Hrozbou tomuto cíli je ale 
příjmová nerovnost, která 
v současnosti stoupá, upo-
zornil server The Economist.  
Pokles extrémní chudoby ale 

neplatí pro všechny země. 
Například chudobě ve Spo-
jených státech se ve své 
nejnovější studii věnovala 
také profesorka turínské 
univerzity Elisabetta Grande, 
podle níž extrémní chudoba 
v zemi roste. Děje se tak na-
vzdory tomu, že ekonomika 
se již zotavuje z krize. Italská 
profesorka klade vinu hlavně 
právě rostoucí příjmové 
nerovnosti. 

V USA dle jejího názo-
ru od roku 1976 vzrostla 
extrémní chudoba o více než 
tři procenta, pod její hranicí 
se nachází tedy přes dvacet 
milionů obyvatel. Řeč je ale 
pouze o extrémní chudobě. 
„Klasickou“ chudobou je 
ohroženo mnohem více lidí. 
Takový člověk nedosahuje 
ani poloviny mediánu příjmů 

v zemi. Podle US Cenzus Bu-
reau do této kategorie spadá 
téměř 15 procent obyvatel.

Spojené státy patří dlou-
hodobě k zemím s největším 
poměrem obyvatel ohrože-
ných chudobou i ve statisti-
kách OECD. Nepříliš dobrý je 
i takzvaný Giniho koeficient, 
ukazatel rozdělení příjmů 
uvnitř společnosti. Na škále, 
kde nula představuje úplnou 
rovnost a jedna úplnou 
nerovnost, dosahují USA 
hodnoty 0,48 bodu.

Česko patří ke státům s nej-
větší rovností nejen ve statis-
tikách OECD, ale také mezi 
zeměmi Evropské unie, kde 
zaujímá druhé místo s pou-
hými šesti procenty obyvatel 
pod hranicí chudoby. Méně 
jich má jen Dánsko, a to  
5,4 procenta. 

chudoba globálně 
klesá, v usa však roste

Divočina v 
betonové džungli.
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druhou schůZku za uplynulých šest měsíců absolvoval 
americký prezident Donald trump s egyptským protějškem 
abdalahem Fattáhem Sísím. tématem jejich jednání byl boj 
proti terorismu. trump dříve slíbil Egyptu prohloubení bezpeč-
nostní spolupráce. Egypt je po izraeli druhým největším pří-
jemcem americké finanční pomoci určené na rozvoj armády. 
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n Na politické scéně se snaží prosadit další miliardář. 
Nová Občanská demokratická aliance má podle svého 
předsedy, majitele SPGroup Pavla sehnala, nejblíže 
k TOP 09 a ODS. „Dovedu si představit, že bychom figurovali 
na kandidátkách topky. Pravice by tím jen získala,“ říká. 
S hnutím ANO spolupracovat nechce. Nemá podle něho 
koncepci a není pravicové. ODA by mimo jiné zrušila dotace, 
na nichž stojí podnikání Andreje Babiše.

Pavel Otto

 Po Andreji Babišovi či 
Ivu Valentovi jste dalším 
velkopodnikatelem, který 
vstoupil do politiky. Jak 
dlouho jste se rozmýšlel?
Nápad založit politickou 
stranu zrál asi rok a půl, 
takové rozhodnutí vyžaduje 
odvahu. Nechci někde v re-
stauraci brblat, jak politici 
dělají politiku špatně. Chtěl 
bych, aby členství v de-
mokratické straně nebylo 
vnímáno jako stigma. Má to 
být společenství lidí, kteří 

chtějí něco změnit. Je pro 
mě rutinní koupit tiskárnu, 
gumárnu nebo textilku. Už 
dopředu vím, jaké kroky mu-
sím udělat v postakvizičním 
procesu. Politika je pro mě 
novinkou, je to vstup do jiné-
ho segmentu. A zajímá mě.

 Proč jste obnovil ODA? 
Není to mrtvě narozené 
dítě?
Kromě úspěchů jsem za pět-
advacet let, co podnikám, 
zažil spoustu nepříjemných 
situací. Připravil mi je hlav-
ně stát svou nefunkčností, 

nepřátelským postojem. 
Postupně ve mně zrálo 
přesvědčení, že by se některé 
věci daly dělat lépe. Bohužel 
výsledkem práce politiků 
je, že lidé jsou z politiky 
znechucení. Myslel jsem, že 
několik tisíc podpisů pro 
založení strany seženeme 
za několik dnů. Trvalo to 
déle, ale zjistili jsme, co si 
lidé myslí. Tradiční značka 
ODA fungovala v devadesá-
tých letech a nezanechala 
špatný dojem. Za pozitivní 
považuji její pravicovost a to, 
že uzavírala koalice s podob-

o Babiše nestojím 
a dospiva mi dal košem

ně smýšlejícími subjekty. 
Na tento odkaz chceme 
navázat. Máme spoustu nad-
šených reakcí od bývalých 
voličů ODA. Jsou rádi, že ji 
mohou opět podpořit. 

 S kým chcete spolupra-
covat?
Absolvoval jsem sérii jednání 
se všemi představiteli pra-
vicových stran, konkrétně 
s pány Kalouskem, Fialou 
a Bělobrádkem. Snažím se být 
zdvořilý a hašteření přene-
chat jiným. ODA byla stranou 
intelektuálů, moudrých lidí. 

Takto chci vystupovat vůči 
svým možným spoluhráčům 
i protihráčům. Seznámil jsem 
je s našimi cíli, programem. 
Samozřejmě jsem si uvědo-
moval riziko, že některé naše 

body mohou převzít. Když 
nám ale něco seberou, bude 
snadnější to prosadit.

 Už se to stalo? 
Ve střednědobé strategii 
TOP 09 se objevily některé 
cíle, které jsme představili 
krátce před jejím zveřejně-
ním. Jde například o zave-
dení eura. Také jsme přišli 
s myšlenkou vrácení branné 
výchovy, zdravovědy a zásad 
první pomoci do škol. Nedáv-
no to začaly prosazovat 
některé parlamentní strany. 

 Jaké dojmy jste si z jed-
nání odnesl?
Byl jsem překvapen malou 
znalostí politiků o ekonomi-
ce. Vlastnil jsem přes dvě stě 
firem a troufám si tvrdit, že 
o mikro- i makroekonomice 
mám dobré znalosti. Když se 
potkám s podnikateli, jednání 
jsou zpravidla efektivní, 
strukturovaná. U politiků 
se musím obrnit velkým 
časovým fondem, abych z jed-
nání rozpoznal, co je pro mě 
využitelné. Na rozdíl ode mne 

 Nevím, proč by 
nám měli vládnout 
jen lidé bez majetku.
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absolvoval 
strojní 
fakultu ČvUt 
a poté byl 
konstruktérem 
tesly elstroj. 
Po roce 1990 začal podnikat 
jako makléř cenných papírů 
Komerční banky. v roce 1992 
založil burzovní společnost 
pro kapitálový trh, o tři roky 
později sPGroup. vlastní 
na padesát firem, například 
obchodní tiskárny Kolín, 
pojišťovnu slavia nebo 
veletržní areál v pražských 
Letňanech. Patří mezi padesát 
nejbohatších Čechů. Po pádu 
vlády v roce 2013 najal jako 
konzultanta expremiéra Petra 
nečase a ten pro něj pracuje 
dodnes. věnuje se sportu 
a cestování. Příští měsíc se 
chystá na severní pól. 

Pavel 
sehnal (53)

jsou ale mnohem profesionál-
nější v komunikaci s médii. 
Vědí, jak zapůsobit, vyvolat 
poplach. To se teprve učím. 

 Rýsuje se už nějaká 
spolupráce?
Byl jsem příjemně překva-
pen reakcí pana Fialy. Řekl, 
že se s naším programem 
v zásadě ztotožňuje. Když 
si uděláme matici, co chce 
ODA a jiné pravicové strany, 
podobnost je velká. Nejvíce 
se shodujeme s TOP 09. Kla-
deme důraz na členství v EU 
se všemi atributy. Chceme 
nízké daně, pravicové vnímá-
ní odpovědnosti občanů a so-
lidaritu s těmi, kteří pomoc 
skutečně potřebují. 

 S TOP 09 jste se ale 
nedohodl…
Zatím ne. Jsme připraveni jít 
do říjnových voleb do Posla-
necké sněmovny samostatně.

 Pravice se potýká s roz-
drobeností. K ODS, TOP 09 
či Svobodným nyní přiby-
la ODA a Realisté, které 
podporuje spolumajitel 
Penty Investments Marek 
Dospiva. Souhlasíte, že 
tříštění pravicových hlasů 
bude enormní?
Naše nabídka spolupracovat 
původně směřovala k Rea-
listům, kteří vznikli o něco 
později než my. Vzájemně 
jsme o sobě věděli, a pro-
to jsem se setkal s panem 
Dospivou, který je podpo-
ruje. Ptal jsem se ho, jestli 
by nebylo lepší udělat jeden 
společný projekt. Rozhodl 
se ale, že Realisté půjdou 
vlastní cestou. I když mu to 
nemám za zlé, ke štěpení 
hlasů to povede. 

 Co s tím?
Záleží nám hlavně na parla-
mentních stranách. Pokud 
pochopí, že je lepší přijmout 
některé naše členy na kan-
didátky než tříštit hlasy, 
rozhodně nebudeme proti. 
Dovedu si představit, že 
bychom figurovali na kandi-
dátkách TOP 09. Pravice by 
tím jen získala. 

 Máte nějaká zvučná 
jména?
Brzy je představíme. Pravi-
cových voličů, kteří nechodí 
k volbám, je dost. Pro pravici 
by bylo přínosnější, kdyby 
vznikl dvoj- nebo i čtyřblok. 
Například v jižních Čechách 
mi někteří lidé říkají, že tam 
nemají koho volit. Tomu by 
společné kandidátky pomoh-
ly. Nová strana by vyburco-

vala nerozhodné včetně těch, 
kteří si ze stávající nabídky 
nevyberou. ODA nelavíru-
je a neuhýbá k levicovým 
tématům, jsme a budeme 
pravicoví. Myslím, že díky 
názorové rozmanitosti, 
kterou přinesl internet, bude 
v parlamentu menších stran 
přibývat. Subjekty se třiceti 
procenty se stanou minu-
lostí, budou mít podporu 
nejvýše přes deset procent. 
Ostatní se budou hromadit 
kolem pěti procent. A budou 
nuceni se spojovat, aby tuto 
hranici nutnou pro vstup 
do sněmovny překonali. 

 Za nekompetentnost 
kritizuje politiky i šéf ANO 
Andrej Babiš. Nepoužíváte 
stejnou taktiku jako on? 
A budete s ním jednat?
Myslím, že bohatí lidé 
do politiky patří. Lex Babiš 
odmítám jako nemravný 
zákon namířený proti sku-
pině podnikatelů. Nevím, 
proč by nám měli vládnout 
jen lidé bez majetku. Pan 
Babiš ukázal, že podnikání 
lze kombinovat s politikou. 

Zvládá mnoho věcí najednou 
a dotahuje je do finále. Když 
prosazoval EET, objížděl 
nejrůznější konference, aby 
myšlence dodal vážnost. 
Jeho snaha o zlepšení výběru 
daní je určitě chvályhodná.

 A politika ANO?
Hnutí má velice působivé 
volební preference. Nemá ale 
žádnou koncepci, střednědo-
bou strategii. Když budeme 
například debatovat o České 
poště, musí to být niko-
liv o jednom podniku, ale 
o poštovnictví jako takovém. 
Ve svých firmách plánuji 
na několik let dopředu a pře-
náším to i do politiky. Chci, 
aby základní cíle ODA platily 
minimálně do konce příští 
dekády. Žádné laciné balonky 
o zrušení DPH nějaké sku-
pině lidí ani další podobné 
nápady vypouštět nebu-
deme. Vadí mi, že od ANO 

neslyšíme programové věci 
typu: snížíme daně a povin-
né odvody, zavedeme euro, 
uděláme penzijní a zdravot-
nickou reformu. Jeho politiku 
nemohu nazvat pravicovou. 
ODA je mimo jiné pro co 
největší redukci, či dokon-
ce odbourání evropských 
a státních dotací, protože 
pokřivují trh. S TOP 09 a ODS 
máme genetické souznění, 
s ANO nikoli.

 Dřívější ODA měla ne-
celých dvě stě členů. Jak je 
na tom ta současná?

Dnes máme asi sto členů, 
zahájili jsme nábor dalších. 
Budujeme základní a krajské 
organizace, před týdnem 
jsem například podepsal 
vznik buňky v Praze 5. ODA 
bude klasická dlouhodobě 
fungující pravicová strana. 
Ve vedení si uvědomujeme, 
že nemůžeme vědět, co 
potřebují obyvatelé Liberce 
či Tábora. To si musejí roz-
hodnout oni sami. Z Prahy 
se celá republika řídit nedá. 
Stát není firma.  

 Kolik dáte na kampaň? 
Realisté počítají s několika 
miliony, což na kvalitní 
propagaci nestačí. 

Významnou část uhradí 
SPGroup. Ale ne všechno, 
zákon nám to neumožňuje. 
Proto se spojujeme s dalšími 
podnikateli, kteří rozumějí 
myšlenkám ODA a chtějí 
nás podpořit. Nechceme být 
pražským klubem, chystáme 
celorepublikovou kampaň. 
Taková stojí desítky milionů. 

 Na čem ji postavíte? 
Na zavedení eura?
Nebudu prozrazovat detaily. 
Co se týče eura, víme, že jeho 
zavedení by trvalo minimál-
ně čtyři až pět let. Rádi by-

chom ale ten proces nastar-
tovali. Když nemáme euro, 
jsme v jiné části pelotonu, 
než bychom si přáli být. Moje 
firmy platí v korunách jen 
mzdy, které tvoří 15 procent 
celkových nákladů. Všechno 
ostatní je v eurech. Když jdu 
ale v západní Evropě do ten-
drů, čekají, že budu levnější, 
protože nejsem z eurozóny. 
Kdyby tam Česko bylo, zvý-
ším ceny o tři až pět procent 
a přidám zaměstnancům.

 Jakou věkovou skupinu 
chcete oslovit?
Podle našich průzkumů je 
pravicový volič zastoupen 
ve všech věkových katego-

riích. Každý, kdo chápe, že 
odměnou za práci nejsou jen 
peníze, ale i úspěch, smýšlí 
pravicově. Na takové lidi 
zacílíme.

 Kladete důraz na komu-
nální volby příští rok. Ty 
říjnové pro vás budou jen 
testem?
Prioritním cílem je skuteč-
ně úspěch v komunálních 
volbách v roce 2018, v letošní 
kampani se chceme spíše 
představit. ODA není bublina 
na jeden rok, voliči potřebují 
přivyknout našim názorům, 
rétorice.

 Souvisí snaha o vstup 
do komunální politiky s va-
ším realitním byznysem?
Když plánuji něco postavit, 
čekám v průměru sedm a půl 
roku na územní rozhodnutí. 
Z toho více než polovinu 
zabere nečinnost stavebních 
úřadů. Je ale jen zdánlivá. 
Čekají, až se dohodne koalice 
s opozicí, které si navzájem 
blokují projekty. Developer 
je mezi dvěma mlýnskými 
kameny. To je jeden z důvo-
dů, proč chci do komunální 
politiky vstoupit. Z rychlej-
šího rozhodování by měli 
prospěch všichni developeři. 
Vadí mi i požadavky obcí, 
aby k chystaným domům 
jejich budoucí majitelé 
přistavovali komunikace. 
Proč se o to nepostarají 
obce, které na stavbu silnic 
vybírají daně? I tohle chce 
ODA změnit.

 Politici jsou 
na rozdíl ode 
mne mnohem 
profesionálnější 
v komunikaci s médii. 
Vědí, jak zapůsobit, 
vyvolat poplach. To 
se teprve učím.



Čas investic 
nebo nižších 
daní
Sláva. České veřejné finance 
jsou poprvé od roku 1993 
opět v přebytku. Kladné sal-
do loni činilo 29,3 miliardy 
korun, tedy 0,6 procenta 
HDP. Primární rozpočtové 
saldo, které nezahrnuje 
úroky z dluhu (dědictví 
předchozích vlád), dosáhlo 
1,6 procenta HDP. Co přispí-
vá k příznivým fiskálním 
výsledkům? Je tento stav 
dlouhodobě udržitelný? 
Měla by vláda dále snižovat 
dluh v poměru k HDP, nebo 
raději investovat?

Základním kritériem 
hodnocení veřejných financí 
je jejich udržitelnost. Dy-
namiku dluhu spoluurčují 
růst ekonomiky, inflace, 
úrokové sazby a samozřejmě 
rozpočtová salda. Pokud 
bychom požadovali, aby se 
stabilizoval poměr dluhu 
vůči HDP, stačilo by, aby 
primární rozpočtové saldo 
bylo zhruba vyrovnané. Jiný-
mi slovy, pokud bude vláda 
pokračovat se současným 
primárním přebytkem, bude 
dluh v relaci k HDP klesat.

Za příznivou fiskální 
aritmetikou stojí souhra 
několika faktorů. Zapr-
vé ekonomika se dostala 
do lepší kondice. Loni sice 
kvůli nerovnoměrnému 
cyklu čerpání evropských 
fondů růst HDP přechod-
ně zpomalil, dlouhodobé 
tempo růstu ekonomiky se 
ale drží na solidní úrovni 
mezi dvěma a třemi procen-
ty. Zadruhé úrokové sazby 
a výnosy státních dluhopisů 
jsou velmi nízké a snižují 
náklady na financování dlu-
hu. Implicitní úroková sazba 

veřejného dluhu loni činila 
2,4 procenta, což je nejméně 
v historii Česka. Za zmínku 
stojí také rostoucí zdanění. 
Složená daňová kvóta dosáh-
la loni 35 procent HDP. Nikdy 
v novodobé historii České 
republiky nebyla vyšší.

Krátkodobě se vývoj 
veřejných financí může opět 
zhoršit. Přece jen máme 
před volbami. Nicméně dlou-
hodobě je fiskální politika 
nastavena tak, že buď může 
postupně klesat relativní 
zadlužení státu, nebo se mo-
hou snížit daně, anebo zvýšit 

výdaje. Nižší dluh je vždy 
výhoda, nicméně nyní je dost 
nízký na to, aby poskyto-
val komfort nízké rizikové 
prémie a levného dluhové-
ho financování. V získání 
lepšího ratingu Česku 
nebrání výše dluhu, ale nízká 
ekonomická vyspělost. K té 
se můžeme dostat nižšími 
daněmi, respektive prorůsto-
vou daňovou reformou, nebo 
zvýšením užitečných výdajů. 
Či kombinací obojího. 

V případě daní by nej- 
užitečnější bylo zaměřit se 
na zdanění práce a kapitálu. 
S růstem mezd dlouhodobě 
eroduje a bude erodovat 
konkurenční výhoda levné 
pracovní síly. Snížení sociál-
ního pojistného nebo daně 
z příjmu fyzických osob by 
tento trend alespoň částečně 
kompenzovalo. V oblasti 
zdanění kapitálu konkuren-
ce na mezinárodním poli sílí 
a dříve nebo později o sní-
žení této daně bude muset 
uvažovat i Česko. Šlo by také 
o vhodný argument v diskuzi 
o tom, jak omezit odliv zisků 
vytvořených v české ekono-
mice zahraničními firmami 
mimo české území. V oblasti 
výdajů lze přemýšlet ze-
jména o investicích do vědy 
a výzkumu a do dopravní 
infrastruktury. Každopádně 
jde o dilema příjemnější než 
řešit, jak stabilizovat veřejné 
finance.

autor je hlavním ekonomem  
společnosti Deloitte

Komentář

David Marek

V získání lepšího 
ratingu Česku 
nebrání výše dluhu, 
ale nízká ekonomická 
vyspělost.
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 Je příliš brzy na to mluvit o příčinách. 
Vyšetřování ukáže. Zvažujeme všechny 
možnosti v čele s teroristickým motivem,

řekl ruský prezident  
vladimir Putin 
str. 10
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n Nakladatelství 
Meander si v krátké 
době vytvořilo mono-
pol na současný belgo-
francouzský komiks. 
Jeho specialitou jsou 
složitá velkoformátová 
alba. Komiks Nebeský 
Bibendum je zatím 
nejodvážnější počin.

Vojtěch Čepelák

Pokusy vydávat komiksové 
mainstreamové řady již ně-
kolikrát ztroskotaly. Teprve 
Meander přinesl současnou 
tvorbu i alternativní tituly. 
A dvousetstránkový tlus-
tospis Nebeský Bibendum 
autora Nicolase de Crécyho 
pak jde ještě dál.

De Crécy je populární 
figurou ve Francii, ale i u nás 
už stihl vydat svoji laskavou 
parodii na superhrdiny Pan 

Ovocňák a avantgardní Dobu 
ledovou. Nebeský Bibendum 
je ovšem krystalicky čistým 
zástupcem všeho, co je 
z českého pohledu na Francii 
a francouzském umění div-
né, bizarní a nepochopitelné.

Do New Yorku (ano, 
skutečně do města tohoto 
jména) nad Loirou, hlavního 
města všech výstřelků, při-
plouvá tichý, leč téměř lidský 
tuleň Diego. Hned se stane 
kolečkem v mocenských 
zájmech úřednicko-průmys-
lového komplexu.

Jeho úkolem není nic men-
šího než zvítězit v popovém 
klání Nobelovy ceny lásky 
a umožnit tak širokým pra-
cujícím masám znovu prožít 
jednotu s celkem. To je však 
jen zlomek prapodivných 
postav a situací, mluvících 
psů, odpovědných ďáblů, 
zamilovaných prasnic a mlu-
vících (useknutých) hlav.

Naprostá nepříběhovost, 
desítky narážek na politiku, 

Bibendum: surrealismus pro náročné

Nicolas de crécy: Nebeský 
Bibendum

vydavatel: Meander
hodnocení: 80 %
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Dušan Kütner

Mezzosopranistka Dagmar 
Pecková chystá další album 
s dílem svého oblíbeného 
Gustava Mahlera. V čer-
venci ve studiu natočí pro 
Supraphon jednu z pozdních 
Mahlerových prací Píseň 
o zemi. Deska by měla vyjít 
na jaře příštího roku.

Na nové album přispěl pět-
apadesátileté operní pěvkyni 
sponzor. „Najednou jsem 
zjistila, že mám opět volnost 
ve výběru. A řekla jsem si, že 
jediné, co mi u Mahlera chybí 
a co jsem nenatočila, je Píseň 
o zemi,“ řekla v rozhovoru 
pro deník E15 Pecková.

Skladba o šesti částech je 
jedno z posledních Mahle-
rových děl. Píseň o zemi 
vznikla v letech 1908 až 1909, 
v té době již těžce nemocný 
autor zemřel v roce 1911 – 
půl roku před premiérou.

„V Písni o zemi je Mahle-
rova bolest ze života a všeho 
kolem již opravdu velice 

koncentrovaná,“ podotkla 
zpěvačka.

Rakouský skladatel napsal 
dílo v originále nazvané Das 
Lied von der Erde pro dva 
hlasy a orchestr. Partnera 
Peckové na chystaném albu 
tak bude dělat stálý host 
operní scény Národního 
divadla Richard Samek. 

„Rozhodla jsem se, že 
album nenahraji s velkým 
orchestrem, ale v komorní 
Schoenbergově úpravě s jed-
notlivými nástroji. Nebude 
to jednoduché. Museli jsme 
proto vybrat nejlepší hudeb-
níky z nejlepších, aby těžké 
party byli schopni zahrát,“ 
podotkla.

Pecková v minulosti nato-
čila několik alb, na kterých 
Mahlera prezentuje. Již před 
dvaceti lety to byly Písně, 
Adagietto, v roce 1999 na-
zpívala Symfonii č. 3 a před 
sedmi lety Symfonii č. 8. 
Zatím posledním mahlerov-
ským počinem bylo album se 
Symfonií č. 2 z roku 2011.

dagmar Pecková 
natočí mahlerovu 
Píseň o zemi

tuleň v hlavNí roli. tichý Diego se stane kolečkem v mocen-
ských zájmech úřednicko-průmyslového komplexu velkého města.
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komerční kulturu a na sa-
motnou lidskost nečiní 
z komiksu jednoduché čtení. 
Buď svojí mnohoznačností, 
chaotičností a podivností 
uchvátí, nebo se v něm čte-
nář zcela ztratí.

I tak jde z vizuálního hle-
diska o naprosto ojedinělou 
záležitost. Opulentní stří-
dání technik od kolorované 
perokresby, pastelů, malby 
až k počítačovému koloringu 
i obrovská stylová hravost 
ve výrazných záplavách rudé 
a oranžové jsou něco, co se 
na české komiksové scéně 
příliš nevidí. A tato umělec-
ká suverénnost i odvaha vy-
davatele rozhodně zaslouží 
maximálně ocenit.

autor je spolupracovníkem redakce
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n Ve vsi Kamhajek 
u Kolína stojí bizarní 
dřevěná socha. Kdo by 
v ní nepoznal legen-
dárního siláka a nej-
slavnějšího českého 
zápasníka Gustava 
Frištenského, dozví 
se to z pamětní desky 
na jeho rodném domě.  

Z maličké obce o 24 staveních 
až na prkna, která znamenají 
svět. V případě Frištenské-
ho toto klišé jednoznačně 
platí. Za život vyhrál na deset 

tisíc zápasů, porážek bylo 
pramálo. Zářil v mnoha ev-
ropských metropolích stejně 
jako v Madison Square 
Garden v New 
Yorku. Kromě 
Afriky na všech 
kontinentech. 

Nejpozo-
ruhodnější 
na jeho 
kariéře je fakt, 
že titul mistra 
Evropy získal 
i ve svých pade-
sáti letech a ještě 
v roce 1948, kdy mu bylo 
69, porážel mnohem mladší 
soupeře. To se sportovní ka-

riéře věnoval už padesát let. 
Za jeho sportovní aktivitou 
stála vlastně náhoda. Kvůli 

úrazu v mládí přerušil 
učení na kováře, 

díky vyučení 
na řezníka 

se dostal 
do Brna, kde 
v Sokole 
začal poprvé 
systematicky 

trénovat. 
Frištenský 

se narodil v roce 
1879, mistrem Čech 

se stal v roce 1900, 
mistrem Rakouska-Uherska 
v roce 1902, mistrem Evropy 

v Rotterdamu v roce 1903. 
Jelikož brněnský klub tehdy 
neměl finance na zaplacení 
závodníkových výdajů, musel 
si Frištenský na cestu do Ni-
zozemska našetřit sám. Mož-
ná i to mu umožnilo přimět 
pořadatele, aby mu vítězství 
přiřkli jako Čechovi, nikoli 
reprezentantovi monarchie. 

Mistr řeznický neměl trpě-
livost s učedníkem zápasícím 
po světě, Frištenský přišel 
o místo, a to ho přinutilo stát 
se profesionálem. Jako hrdi-
na se pak neprojevoval jen 
na žíněnce, ale i za německé 
okupace. Podporoval odboj, 
pomáhal rodinám vězněných 

a popravených. Gestapo ho 
bez úspěchu půl roku věznilo 
a vyslýchalo. 

Po válce se vrátil na svůj 
zdevastovaný statek 
v Lužicích u Šternberka. 
Ten mu však sebrali komu-
nisté a udělali  z něj státní 
statek. Jeho bratra Františ-
ka dokonce odsoudili jako 
kulaka. Frištenský zůstal bez 
prostředků, aby měl co jíst, 
rozprodával medaile. Rok 
před smrtí se ironicky dočkal 
té poslední, obdržel titul 
„Zasloužilý mistr sportu“. 
Slavný silák a vlastenec ze-
mřel před šedesáti lety  
6. dubna 1957. /mec/

Slavný  
český silák a vlastenec 

zemřel před

60
lety.

gustav Frištenský – hrdina po celý život
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ráZNé řeŠeNí. 
obyvatelé vesnice 
Morela na indo-
néském ostrově am-
bon mají zajímavou 
podívanou. jejich 
vláda v posledních 
letech proslula 
nekompromisním 
přístupem k nele-
gálnímu rybolovu 
ve svých vodách. 
Plavidla cizích států 
zabavuje a posléze 
posílá ke dnu pomocí 
výbušnin. 


